
Protokol nr XXII1/2009 
z obrad dwudziestej trzeciej sesji Rady Powiatu Tucholskiego 

odbytej w dniu 17 stycznia 2009 r. 
(sala Ksiqznica, ul. Pocztowa 7b) 

Czas tnvania obrad 13°" - I 5'i. 

Obradom przewodniczj. Przewodniczqcj. Rad j~  - Stanisiaw Langowski. 

Protokolant: Katarzyna Puczynska 

Obecni wediug zaiqczone-i list)) obecnosci oraz: 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
p. Bogusiaw Szramka - czionek Zarzqdu. naczelnik Wydziaiu Edukacji, Zdrowia. 

Kultury i Kultury Fizycznej 
p. Krystyna Siniio - Skarbnik Powiatu 
p. Agnieszka Toczko - radca prawny 

Ad.1. 
Przewodniczqcy otworzyi obrady XXIII sesji Rady Powiatu Tucholskiego, 
powitai zaproszonych goSci, Piotra Mowinskiego - Starosta Powiatu Tucholskiego, 
Czionkow Zarzqdu, Wszystkich Radnych, 
Terese Piotrowskq - posiankq na Sejm RP 
Zbigniewa Grugela - posia na Sejm ubiegiej kadencji jednoczesnie 
Wiceprzewodniczqcego Rady 
Renatq Bastq - poslankq na Sejm RP ubiegiej kadencji 
Tomasza Latosa - posia na Sejin RP 
Wojciecha Mojzesowicza - posia na Sejm RP 
Andrzeja Walkowiaka - posia na Sejm RP 
Andrzeja Kobiaka - Radnego Sejmiku Wojewodztwa Kujawsko-Pomorskiego 
Jerzego Ortmanna - Radnego Sejmiku Wojewodztwa Kujawsko-Pomorskiego ubiegiej 
Kadencj i 
Wojciecha Zioikowskiego - Przewodniczqcego Rady Powiatu I Kadencji 
Jozefa Baste - Zastepcq Przewodniczqcego Rady Powiatu I1 Kadencji 
Wiktora Metkowskiego - Wicestarostq ubiegiej kadencji 
Zenona Poturalskiego - Naczelnika Wydziaiu Edukacji I Kadencji 
Jana Przybysza - Czionka Zarzqdu i Naczelnika Wydziaiu Edukacji I1 Kadencji 
Tadeusza Kowalskiego - Burmistrza Tucholi 
Edmunda Kowalskiego - byiego Burmistrza 
Radosiawa Januszewskiego - Wojta Gminy Kqsowo 
Daniela Kozucha - Wojta Gminy ~ l iwice  
Radnych ubiegiej kadencji 
Krzysztofa Kannenberga - Dyrektora Wyzszej Szkoly Zarzqdzania ~rodowiskiem 
Waldemara Kierzkowskiego - Powiatowego Komendanta Panstwowej Strazy Pozarnej 
Jozefa Spornego - Zasiuzonego dla Powiatu 
Marie Ollick 
Mirosiawa Paiczynskiego 
Alinq i Kazimierza Wajdow 



Piotra Grz~rwacza 
Dyrektorov-. kierownikov. oraz pracownikow Starostwa Powiatowego i Poviatowych 
Jednostek Organizacyjnych 
Przedstawicieli Mediow 
Wszystkich pozostalych goici 

Ad. 2. 
Przewodniczqcy stwierdzil, na podstawie listy obecnosci. ze w sesji uczestniczy 
15 radnych i sesja jest prawomocna. 

Lista obecnos'ci u1 zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 3. 
Nie zgloszono zadnych propozycji zmian do porzqdku obrad i Przewodniczqcy zamknql 
ten punkt porzqdku obrad. 

Ad. 4. 
Do punktu odnoSnie podsumowania 1 0-lecia glos zabrali: 
a) 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Jest mi niezwykle przyjemnie goSciC Panstwa w Tucholi. Chociaz czqSC Pahstwa jest u 
siebie. GoScie z poza powiatu sq szczegolnie mile widziani. Chcialbym nie zabierac 
bardzo duzo czasu, mozliwie ograniczye swojq wypowiedz. Dlatego, ze dzisiejsza sesja 
ma w swoim zalozeniu pokazac dorobek wszystkich trzech kadencji. Obecna jest akurat 
w polowie samorzqdu powiatowego. Nie chcielibyimy pokazywac i omawiaC wylqcznie 
dokonah infrastrukturalnych, organizacyjnych, ale wszqdzie tam, gdzie Panstwo 
bqdziecie widzieli slajdy, czy napisy proszq za tym widzieC ludzi, czasami siebie. 
Byliicie autorami, tworzyliScie, kreowaliicie ten lad, ktory dal nam do tworzenia na 
ziemi tucholskiej. Przechodzqc do sedna chcialbym przedstawie Pa~istwu najwazniejsze 
planowane przedsiqwziqcia, ktore bqdq mialy duze znaczenie dla spolecznoSci Powiatu 
Tucholskiego. Od poczqtku samorzqdu powiatowego, gdy zostal on obdarzony 
odpowiedzialnoSciq za funkcjonowanie Powiatowej Sluzby Zdrowia. Byio to zadanie 
nie latwe, z ktorym wszystkie powiaty borykaty sig, czqSC z nich nadal boryka siq z 
prawidlowq realizacjq tego zadania. Trzeba powiedziee z duzq satysfakcjq. ze w 
zakresie organizacyjnym, ekonomicznym nasz Powiat z tym zadaniem sobie poradzil. 
Jak zresztq wiqkszoic powiatow naszego wojewodztwa. JesteSmy w kraju pokazywani 
jako wzor pewnych modelowych rozwiqzan zwiqzanych z nie zadluzaniem i 
racjonalnym korzystaniem ze Srodkow jakie daje NFZ. MySlq, ze pacjenci naszego 
szpitala mogq czuC siq bezpiecznie. Natomiast przyjqlem kolejne wyzwanie rowniez 
trudne, bo kosztowne. Polega na dostosowaniu Szpitala Tucholskiego do 
obowiqzujqcych standardow. Dotyczy to zarowno dostosowania architektonicznego jak 
i rozbudowy, zaopatrzenia w dostosowanie sprzqtowe, czyli krotko mowiqc 
unowoczesnienia Tucholskiego Szpitala, ktore pozwoli naszym pacjentom czuC siq 
jeszcze bezpieczniej i bye lepiej obslugiwanymi w tyin zakresie. Pierwszy etap 
rozbudowy i modernizacji bqdzie dotyczyl dwoch lat, tego roku i przyszlego za kwotq 
siedemnaicie i pol miliona zlotych. Tak jest to pokazane w projekcie do Regionalnego 
Programu Operacyjnego. Natomiast trzeba powiedziee, ze w 201 1 roku czekajq nas 
jeszcze kolejne wydatki, aby spiqe starq bryiq i starq substancjg szpitalnq z tym co w 
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ciqgu tych d~ bch lat dobudu-jem! . To jest wizualizac~ja. po otrzymaniu. ktorej bedziem? 
tworczo sie przykladac. postaram! sie tutai pewne element! zmienic. zeb! ten szpital 
oprcicz tego. ze bedzie funkcjonaln~ i praktyczn! mogl byc jeszcze prz: okazji 
wizytowkq Tucholi i ladnym architektonicznie elementem. M' ramach doposazenia 
szpitala planowane jest zakupienie m. in. tomografu komputerowego. calego sprzetu 
diagnostycznego z cyfrouym rentgenem. ktor~.  pozwoli lqczyc sie i konsultowac 
poszczegolne przypadki. czy ze szpitalem klinicznym. uniwersyteckim czy innymi 
osrodkami u Polsce. a b ~ ,  wlasciwie diagnozou~ac pacjenta i pozniej podejmowac 
naj korzystniej sze dla niego decyzj e. Bardzo wazne dla Pow7iatu Tucholskiego jest 
utrzymanie i rozwo-j marki jako powiatu o wy.jqtkowych walorach turystycznych. 
Realizujem) u1 partnerstwie ze wszystkimi gminami naszego powiatu pro-jekt kluczow~ 
..Labiryntj Naturj". k t o n  ma na celu wsparcie infrastruktury turystyczne-i jak i 
wzmocnienie wizerunku naszego powiatu jako obszaru turystycznie atrakcy-jnego na 
mapie Polski. Tu widzicie Panstwo planowane miejsca dla rozbudo~iy. uzbro-jenia 
poszczegolnych miejsc biwakowania. oraz postojou z infrastrukturq dla kajakarzy 
splywajqcych Brdq. Prawie wszystkie te lokalizacje znajdujq sie na terenie Lasow 
Panstwowych. ktore sq rowniez partnerem w projekcie. Tutaj pokazu-jemy inwestycje 
Powiatowe tj. m. in. dozbrojenie. wykonanie platformy widokowej, ktora pozwoli 
unaocznic, wyeksponowac i przyblizyk turystq takq perelkg jakq jest akwedukt w 
Fojutowie. Rowniez dopracowania wymaga oznakowanie i doprecyzowanie szlakow 
wodnych. MySle, ze wplynie to na bezpieczenstwo korzystajqcych ze splywow, ale 
rowniez na porzqdek i czystosc rzek. WiekszoSd gmin zdecydowala sie na uzbro-jenie 
czesci infrastruktury nad jeziorami. I tak poszczegolne gminy zaplanowaly rozbudowe 
infrastruktury nad swoimi jeziorami. Dotyczy to kqielisk, ktore wymagajq juz liftingu. 
Rowniez rozbudowywane bedq miejsca noclegowe. Baza. ktora bedzie sluzyla 
rozwojowi kulturalnemu i imprezq kulturalnym. Tutaj troszeczke nam nieostro wyszedl 
planowany obiekt nad jeziorem w Cekcynie, zaprojektowany przez pana Sabieniarza, 
ktory jest w tej chwili uznawany za specjaliste od stylu borowiackiego praktykowanego 
w architekturze. Na pewno bedzie zdobil naszq ziemie, jest to jeden z ladniejszych 
architektonicznie obiektow, ktory powstanie w tej kadencji. W ~l iwicach powstanie na 
zapleczu Domu Kultury. Taki obiekt, ktory pozwoli lepiej organizowac publiczne 
imprezy, ktore odbywajq sie na terenie tej miejscowoSci. Zaplanowaliimy rowniez 
poprowadzenie Sciezki rowerowej tzw. Malej Petli, ktora poprowadzi od Tucholi nad 
Uroczysko, Pieklo i z powrotem pieknym terenem leinym do Tucholi troszeczke innq 
drogq. Jak widaC w skali naszego powiatu jest to bardzo duzy projekt, jak do tej pory 
najwiekszy. Razem opiewa na kwote 21 700 000 zlotych. Musze dodad. ze nasz udzial 
wlasny na razie jest optymistyczny, bo zalezy od kursu Euro. Bywaly juz takie skoki 
waluty, ze musieliimy dokladac do tego wiecej niz 45% udzialu. Natomiast w tej chwili 
to wrocilo jakby do planowanej wysokosci 65% po stronie Urzedu Marszalkowskiego. 
Kolejnym zadaniem, z ktorym do tej pory wyjqtkowo trudno poradzic sobie, bo skala 
tego przedsiewziecia jest niewyobrazalna, jest dbaloSC o bezpieczenstwo i utrzymanie 
czasami przejezdnoici drog powiatowych. Sposob finansowania tych drog jest nie 
wystarczajqcy. MySle. ze poszczegolne rzqdy mialy problemy ze znalezieniem modelu 
finansowania tego zadania, ktore to drogi powiatowe przenoszq blisko polowe 
transportu w Polsce. Jest to olbrzymi transport. najblizej mieszkancow naszego kraju w 
zwiqzku z tym wyjqtkowo wrazliwy. Staramy sie w miare mozliwoSci poprawiat 
sytuacje na naszych drogach. Nie bede bardzo dokladnie tego komentowal. 0 czeici 
tych zadan bedzie w swoim referacie mciwil pan Przewodniczqcy. Zadania. ktore 
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